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رئيس بنياد بوعلي سينا از فضاسازي هاي اخير عليه بوعلي 
سينا انتقاد كرد.

آيت الله غیاث الدين طه محمدي گفت: در روزهاي اخیر در فضاي 
رسانه اي و شبكه هاي اجتماعي دو موضوع مرتبط با شیخ الرئیس، 
بوعلي سینا در عرصه داخلي و خارجي مطرح شد كه با همت و 
حمايت اف��كار عمومي و علاقه مندان به میراث علمي كش��ور، 
واكنش هاي لازم به عمل آمد. وي حساسیت مثبت عامه مردم و 
به ويژه اهل فضل و فرهنگ و اقشار دانشگاهي در دفاع از هويت 
ايراني بوعلي سینا را ستود و افزود: متأسفانه در سال هاي اخیر 
به واسطه برخي تحريف هاي تاريخي، در يك مقطع ابن سینا را 
عرب معرفي كردند و از طرفي برخي كشورها مثل تركیه نیز او 
را حكیم ترك مي دانند كه بر اساس شواهد روشن تاريخي، هیچ 
وقت ابن سینا در طول عمر خويش در سرزمین اعراب و تركیه 
حضور نداشته است. آيت الله طه محمدي دلايل اعراب و تركیه 
براي انتساب شیخ الرئیس به خود را واهي ذكر كرد و بیان داشت: 
بوعلي  كتاب هاي خ��ود را در قرن چهارم به اي��ن دلیل به زبان 
عربي نوشته كه زبان رسمي جهان اسلام بوده است و تمام علوم 
براي مخاطبان به اين زبان ارائه مي شده است، اين در حالي  كه 
سیر مهاجرت بوعلي از شهر فارسي زبان بخارا تا گرگان و ري و 
اصفهان و همدان، همه و همه در گستره جغرافیايي ايران بوده و 
هر آنچه به  عنوان میراث علمي و كتب فلسفي و پزشكي از او به  
جا مانده در اين خطه و با پشتیباني امراي شیعه آل بويه نگارش 
شده است. وي س��پس در مورد انتساب بوعلي به  عنوان حكیم 
ترك ادامه داد: در دوره شیخ الرئیس گستره ايران از آسیاي میانه 

تا آناتولي بوده و سرزمین آسیاي میانه كه زادگاه بوعلي است، در 
داخل ايران زمین قرار داشته است. 

هم اكنون هم با گذش��ت بیش از يك هزاره از تولد بوعلي س��ینا، 
افشنه و بخارا به زبان فارسي صحبت مي كنند، بنابراين نمي توان 
گفت چون كشور جديد التأسیس ازبكستان با زبان رسمي تركي 
ازبكي خود را معرفي مي كند، پس گذشته تاريخي آن سرزمین هم 
مربوط به تركان ازبك بوده است. رئیس بنیاد بوعلي سینا تصريح 
كرد: تركیه امروزي كه برآمده از فروپاش��ي عثماني است مدعي 
سروري و رياست همه سرزمین هايي است كه از آسیاي میانه تا 
كناره درياي سیاه به گويش هاي مختلف زبان تركي تكلم مي كنند، 
هر چند از نظر نژادي ترك نیستند. وي گفت: تركیه خود را محق 
مي داند كه چون زادگاه بوعلي در كشور ازبكستان است، آن را به 
خود منتسب كند، در حالي كه هر دانشجوي تاريخ بر اين مسئله 
واقف است كه خود تركیه نیز محصول ترك مخاصمه جنگ جهاني 

اول است و هويت جديدش كمتر از يك قرن سابقه دارد.

اعتراض رسمي بنياد بوعلي سينا به مصادره مفاخر ايران

بوعلي سينا هيچ گاه در سرزمين اعراب يا تركيه نبوده است

  جواد محرمي
در حالي كه پيش از اين معاون توسعه و منابع 
س�ازمان س�ينمايي هزين�ه برگ�زاري بخش 
ملي جش�نواره فيلم فجر را 4ميلي�ارد و 630 
ميليون تومان اعلام كرده بود، دبير جشنواره 
جهان�ي فج�ر در گفت وگويي تلويح�اً هزينه 
آن رويداد را 21ميليارد تومان دانس�ته است. 
ماجراي هزينه جشنواره هاي بخش ملي و جهاني 
طي سال هاي اخیر موضوع پرچالشي بوده است. 
تفاوت رقم هايي كه از س��وي برخي مسئولان و 
چهره هاي مرتبط بر زبان جاري مي شود ابهامات 
اين مسئله را بیشتر مي كند. رضا میركريمي روز 
گذشته تلويحاً عنوان كرد كه هزينه جشنواره ملي 
فجر نه 4میلیارد و 600 میلیون بلكه 21 میلیارد 

تومان بوده است. 
    اختلاف با رئيس 

به نظر مي رس��د اختلاف رقم هاي اعلامي را بايد 
در اختلاف می��ان میركريم��ي و محمد مهدي 
حیدريان جست و جو كرد. نخستین جلسه شوراي 
بین الملل اخیراً در حالي تشكیل شد كه خبري از 
رضا میركريمي در آن نبود؛ غیبتي كه قاعدتاً عادي 
به نظر نمي رسد هر چند میركريمي در گفت وگوي 
اخیرش خیلي ب��ا اعتماد به نف��س از اينكه حالا 
حالاها دبیر هستم س��خن گفته است؛ اعتماد به 

نفسي كه معلوم نیست از كجا ناشي مي شود. 
دبیر جشنواره جهاني فجر در گفت و گو با سايت 
خبرآنلاين درباره بودجه برگ��زاري اين رويداد 
مي گويد: »بارها از سازمان سینمايي درخواست 
كرده ايم ريز هزينه هاي جش��نواره م��ا را اعلام 
كنند، البت��ه همین ك��ه برخي دوس��تان فكر 
مي كنند ما 16میلیارد هزينه كرده ايم خودش 
نش��انه خوبي اس��ت. اين يعني كار ما ب��ه اندازه 
دوبرابر هزينه اي كه كرديم به نظر مي آيد، پس 
كارمان را خ��وب انجام داده اي��م و حالا در جاي 
خوبي ايستاده ايم. فقط نمي دانم چرا دوستاني كه 
اينقدر نگران بودجه هستند در مواردي كه مثلًا 
يك جشنواره داخلي با 21 میلیارد هزينه برگزار 
مي شود س��كوت مي كنند و بیانیه نمي دهند.« 
يكي از دلايل جدا كردن بخ��ش ملي و جهاني 
جش��نواره همواره صرفه جويي عنوان مي شد. 
میركريمي اما پس از برگزاري س��ه دوره تأكید 
مي كند كه اتفاقاً جداسازي، هزينه ها را افزايش 
داده و البته اين را كارشناس��انه مي داند: » مگر 
بخش بین الملل جشنواره به شكل پیشین، كم 

هزينه داش��ت؟ برگزاري همزمان دو جشنواره 
نه تنها از میزان هزينه ها نمي كاهد بلكه به خاطر 
اصطكاك زماني ای كه با هم دارند باعث ريزش 
مخاطبان يكديگر مي شوند و فضاي تبلیغاتي و 
علمي يكديگر را هم اشغال مي كنند و به عبارتي 
اين پیشنهاد باعث اتلاف بودجه يا به قول دوستان 

دلسوز هدر رفتن بیت المال خواهد شد.«
   سهم بندي به روش ميركريمي

میركريمي اين دوره از جشنواره جهاني فجر اقدام 
به سهم بندي براي دو طیف فكري در سینما كرده 
بود. سهم عمده كه مربوط به متن و بخش اصلي 
جشنواره مي شد به دوستان روشنفكرش واگذار 
شد و چند بخش جنبي را نیز به حامیان گفتمان 
انقلاب اس��لامي سپرد و كیس��ت كه نداند اتفاق 
اصلي جش��نواره اي كه قرار است تأثیرگذار باشد 
در بخش اصلي مي افتد نه در بخش هاي جنبي، 
بماند كه جش��نواره جهاني فجر در در اين بخش 
كاملًا خنثي و ب��دون تأثیرگذاري برگزار ش��د و 
حتي مي توان ب��ه جرئت گف��ت در تأثیرگذاري 
و جريان سازي بر رويكرد فیلمس��ازان ايران نیز 
ناتوان بوده است چه برسد به رويكرد فیلمسازان 
منطقه و جهان. اينكه چند فیلمساز يا كارشناس 
نامي يا بي نام خارجي در اين رويداد شركت كنند 
و حرف هاي ضد اس��رائیلي يا ضدامريكايي بزنند 
پیش پاافتاده ترين كاري است كه مي شود انجام 
داد و اساساً براي چنین هدفي نیازي به برگزاري 

جشنواره 8 میلیاردي نیست. 
  نشناختن اقتضائات جهاني سينما

میركريمي در اين دوره از جش��نواره به واس��طه 
همكاري با نادر طالب زاده توانس��ت الیور استون 
را از امريكا به ايران بیاورد و قدري به جش��نواره 
سوت و كورش رونق ببخش��د. وقتي در نشست 
رسانه اي با س��ؤال خبرنگار روزنامه جوان روبه رو 
ش��د كه چرا براي حضور فیلم »به وقت شام« با 
وجود جنبه هاي بین المللي كه دارد تلاشي نكرده 

است، تازه به فكر افتاد كه براي گريختن از اتهام 
س��راغ حاتمي كیا برود و او را صرفاً براي برگزاري 
يك كارگاه به جشنواره دعوت كرد، يعني استعداد 
و درك آقاي دبیر در به كارگیري از يكي از بهترين 
فیلمسازان انقلاب اس��لامي كه اتفاقاً آخرين اثر 
او بیش��ترين قرابت را با مس��ائل بین المللي روز 
دارد و به اعتراف بس��یاري از كارشناسان فیلم او 
قابلیت هاي تكنیكي بالايي نیز دارد اين است كه از 
او براي برگزاري كارگاه دعوت كند. میركريمي اگر 
اقتضائات جهاني سینما را درك مي كرد بي ترديد 
همزمان با تولید فیلم »به وقت شام« به اصطلاح 
در خانه حاتمي كیا را از جا مي كند تا او را متقاعد 
كند فیلمش را براي ارائه به جشنواره جهاني چند 
ماه ديرتر اكران نمايد تا به وقت شام افتتاح كننده 
جشنواره جهاني باش��د نه فیلم بي اثر و در گیشه 
شكس��ت خورده مجید مجیدي اما س��لیقه رضا 
میركريمي گرايشي ديگر را جست وجو مي كند. 

   كدام تأثيرگذاري؟
به اعتقاد دبیر س��ي و ششمین جش��نواره جهاني 
فیلم فجر بودجه صرف ش��ده ب��راي برگزاري اين 
رويداد سینمايي در قبال كاري كه براي آن انجام 
مي شود اصلًا زياد نیست. او از منتقدان مي خواهد 
تا عددها را در كنار عملكردها بسنجند. میركريمي 
از كدام عملكرد سخن مي گويد؟ جشنواره جهاني 
فجر روي كدام فیلمساز ايراني يا خارجي تأثیرگذار 
بوده و دقیقاً ك��دام جريان فكري يا س��ینمايي را 
رهبري كرده است؟  میركريمي مي گويد: »كیفیت 
جشنواره بالاتر از انتظار من و همكارانم بود«، يعني 
چه نتیجه غیرمترقبه اي رقم خ��ورده كه بالاتر از 
انتظار او و همكارانش بوده است؟ پاسخ آقاي دبیر 
به وضوح دايره فكري او درباره اثرگذاري جشنواره 
جهاني را نش��ان مي دهد، »نظرس��نجي هاي ما از 
میهمانان خارجي نشان مي دهد میزان رضايتمندي 
از برنامه هاي جشنواره افزايش چشمگیري نسبت 
به دو دوره قبل داشته اس��ت.« معناي دقیق اين 
س��خن آقاي دبیر اين اس��ت كه میهمانان گرامي 
از اختصاص كارت ش��ارژ روزي 300هزارتوماني، 
غذا، هتل، پذيرايي و احتمالاً برخي برنامه ها چون 
كلاس هاي دارالفنون رضايت داشته اند، خب فرض 
كنیم كه واقعاً داش��ته اند، آورده اين رضايتمندي 
براي سینمايي كه بايد قاعدتاً تأثیرگذار و جريان ساز 
باشد دقیقاً چیس��ت؟ لابد همان چیزي است كه 
شهاب اسفندياري عنوان مي كند. »در اوج تبلیغات 
اپوزيسیون براي سقوط و فروپاشي و در بحبوحه 
حملات رسانه هاي صهیونیستي و امريكايي علیه 
ايران و القاي ناامني و ناامیدي، دهها س��ینماگر و 
فعال س��ینمايي بین المللي را به ايران آورده و به 
جهان نش��ان داده كه مملكت امن و امان است.« 
میركريمي ب��راي مص��ون مان��دن از انتقادهاي 
كارشناسانه طیفي كه از جشنواره 8 میلیاردي او 
انتظار اثرگذاري و جريان سازي در سینماي ايران و 
منطقه و جهان را دارند به برخي چهره هاي نزديك 
به جريان اصولگرايي نیز در جشنواره جهاني پست 
مي دهد تا به وقت لزوم از عملكرد او تعريف و تمجید 
كنند و جشنواره بي رنگ و بوي او را ضداسرائیلي و 
ضدامريكايي بخوانند! همین حمايت ها هم سبب 
مي شود تا او با خیال راحت و اعتماد به نفسي زائد در 
مصاحبه با سايت اصلاح طلب عنوان كند كه »حالا 

حالا ها دبیر هستم.«

نخس��تين جلس��ه ش��وراي بين الملل 
اخيراً در حالي تشكيل ش��د كه خبري 
از رضا ميركريم��ي در آن نبود؛ غيبتي 
كه قاعدتاً عادي به نظر نمي رس��د هر 
چند ميركريمي در گفت وگوي اخيرش 
خيلي ب��ا اعتماد به نف��س از اينكه حالا 
حالاها دبير هس��تم س��خن گفته است

بيست وششمين دوره نمايشگاه بين المللي قرآن كريم افتتاح شد    مستند

حضور قابل قبول مردم در نمايشگاه قرآن كريم

بيست وشش�مين دوره نمايش�گاه بين المللي ق�رآن كريم 
درحالي با استقبال قابل قبول مردم كار خود را آغاز كرد كه 
برگزار كنندگان هنوز براي آماده سازي آن تلاش مي كردند. 
بیست وششمین دوره نمايشگاه بین المللي قرآن كريم درحالي كار 
خود را آغاز كرد كه باوجود اعلام قبلي مسئولان مبني بر آغاز كار 
نمايشگاه در روز 29 ارديبهشت اما در اين روز فقط آيین افتتاحیه 
برگزار شد و نمايشگاه رس��ماً كار خود را از روز يك شنبه آغاز كرد، 
البته طبق اعلام قبلي قرار بود حاضران در افتتاحیه پس از برگزاري 
مراس��م به همراه وزير ارشاد از بخش هاي نمايش��گاه بازديد كنند 
كه اين اتفاق رخ نداد. ديروز هم باحضور در نمايشگاه شاهد آماده 
نبودن برخي از بخش ها بوديم اما سرعت و تلاش برگزار كنندگان در 
آماده سازي نمايشگاه در روز نخست از احتمال تكمیل نمايشگاه در 
روز دوم خبر مي دهد و مي توان گفت نمايشگاه از روز دوم با آمادگي 
كامل پذيراي علاقه مندان باش��د، البته مدير كمیت��ه تداركات و 
خدمات نمايشگاه از آمادگي 95 درصدي بخش هاي مختلف تا پايان 

روز نخست خبر داده است. بخش هنري نمايشگاه قرآن مانند سال 
گذشته در ورودي شبستان مصلي برپا شده و مي توان گفت كه اين 
بخش تقريباً كامل است. اين بخش در فضاي وسیعي برپا شده و در 
آن آثار مختلف هنري با محوريت تابلو در معرض ديد علاقه مندان 
قرار گرفته اس��ت، البته تعدادي از هنرمندان، خوشنويس، نقاش، 
تذهیب كار و... در اين بخش حضور دارند و ضمن ش��رح هنر خود 

براي علاقه مندان به خلق آثار هنري مشغول هستند. 
بخش رسانه و فضاي مجازي از بخش هاي جديد نمايشگاه قرآن 
كريم اس��ت و اين بخش امس��ال با رويكردي متفاوت به معرفي 
رس��انه هاي قرآني براي عموم مردم پرداخته و با در نظرگرفتن 
غرفه هاي��ي زيبا براي رس��انه هاي مختلف ضم��ن معرفي آنان، 
علاقه مندان را با فرايند تولید آثار رسانه اي و خبري آشنا مي كند، 
البته در روز هاي آتي گزارش كاملي از اين بخش و ديگر بخش هاي 
نمايشگاه تقديم خواهد شد. بخش بین الملل نمايشگاه از جمله 
بخش هايي است كه س��خن از آن زياد اس��ت زيرا سال گذشته 
مسئولان خبر از برپايي آن دادند و قرار بود از اواسط نمايشگاه اين 
بخش برپا شود اما نمايشگاه بیست وپنجم بدون بخش بین الملل 
برگزار شد و امسال بسیاري از اصحاب رسانه و اهالي قرآن پیگیر 
آن هس��تند، البته معاون قرآن و عترت وزارت فرهنگ و ارش��اد 
اسلامي از برپايي اين بخش با حضور نمايندگان هفت كشور خبر 
داده كه در روز نخست اين بخش مشاهده نشد، البته اين احتمال 
مي رود كه بخش بین الملل يكي از بخش هايي باشد كه در روز اول 
آماده نبوده و در روز هاي آتي پیگیر راه اندازي اين بخش و معرفي 

آن براي استفاده علاقه مندان خواهیم بود.

انسيه شاه حسيني:
 »به كودكان شليك نكنيد«
در عراق ساخته مي شود  

ك�ه  حس�يني  ش�اه  انس�يه 
سال هاست قصد دارد فيلمنامه 
»به كودكان ش�ليك نكنيد« را 
بسازد و شرايط فراهم نمي شود، 
مي گوي�د اميدها براي س�اخته 
شدن اين اثر بيشتر شده است. 

انسیه شاه حس��یني كارگردان  
سینما در گفت وگو با يك خبرگزاري با اعلام اينكه همچنان 
در انتظار ايجاد شرايط مناسب براي ساخت فیلم سینمايي 
»به كودكان ش��لیك نكنید« اس��ت، گفت: سال هاست در 
انتظار ساخت اين فیلم هستم اما شرايط مناسبي براي تولید 

آن فراهم نشده است. 
وي با ابراز امیدواري از اينكه در 40 سالگي انقلاب بايد به تولید 
فیلم هايي از اين دست بیشتر توجه ش��ود، بیان كرد: سیدامیر 
سیدزاده تهیه كننده فیلم به تازگي من را امیدوار كرده است تا 

بالاخره »به كودكان شلیك نكنید« جلوي دوربین برود. 
اين كارگردان سینما افزود: تأخیر در ساخت اين اثر سینمايي 
سبب شد تا فیلمنامه »به كودكان شلیك نكنید« پخته تر شود 
و اتفاقاتي كه در منطقه توس��ط داعش رخ داده است، داستان 
ما را كامل تر می كند. شاه حس��یني در پايان تأكید كرد: اين اثر 
سینمايي قرار اس��ت در عراق ساخته ش��ود و صحنه هايي هم 

ممكن است در خوزستان فیلمبرداري شود. 
.............................................................................................................
 تصويب پخش »مسابقات جام جهاني« 

در سينماها  
س�خنگوي ش�وراي صنف�ي نماي�ش گف�ت: ح�ق پخش 
مس�ابقات فوتبال در س�الن هاي س�ينما به تصويب رسيد 
ام�ا چگونگ�ي اج�راي آن و قيم�ت بليت ه�ا و همچني�ن 
اخذ نظ�ر صاحب�ان آث�ار در هفته آين�ده اعلام مي ش�ود. 
غلامرضا فرجي سخنگوي ش��وراي صنفي نمايش درخصوص 
آخرين تصمیمات شوراي صنفي نمايش طي جلسه ديروز گفت: 
قرارداد نمايش فیلم ش��ماره 17 س��هیلا به كارگرداني محمود 
غفاري بع��د از پايان اك��ران فیلم خوك در پرديس س��ینمايي 

كوروش به ثبت رسید. 
وي ادامه داد: همچنین قرارداد فیلم »ناخواس��ته« در پرديس 
سینمايي زندگي بعد از پايان نمايش فیلم جشن دلتنگي ثبت 
شد اما نمايش فیلم جشن دلتنگي همچنان ادامه دارد. فرجي 
درباره پخش فوتبال هاي جام جهاني از سینماها ادامه داد: حق 
پخش مسابقات فوتبال در سالن هاي سینما به تصويب رسید اما 
چگونگي اجراي آن و قیمت بلیت ها و همچنین اخذ نظر صاحبان 

آثار در هفته آينده اعلام مي شود. 
سخنگوي ش��وراي صنفي نمايش خاطرنش��ان كرد: در جلسه 
ديروز انتخابات برگزار شد و محسن امیريوسفي به عنوان رئیس، 
س��یدمحمود رضوي به عنوان نايب رئیس و غلامرضا فرجي به 

عنوان سخنگو با رأي اعضا انتخاب شدند. 
.............................................................................................................

 واكنش خواننده كشورمان 
به ربا در بانك ها

محمد معتمدي به نحوه بانكداري كشور واكنش نشان داد. 
معتم��دي، خواننده همزمان با فرا رس��یدن م��اه مبارك 
رمضان با انتش��ار مطلبي در صفحه اينستاگرام خود به ربا 
در بانك هاي كشورمان واكنش نشان داده است: »امروز در 
ايران اس��لامي اگر كس��ي 50میلیون از بانك اسلامي وام 
بگیرد، مجموع باز پرداختش چی��زي حدود 110میلیون 
خواهد بود. خداوند در قرآن مي فرمايد: اگر كسي ربا بدهد 
يا بگیرد به جنگ با خدا و رس��ول خدا برخاسته. متأسفانه 
سال هاست در نظام بانكي ايران در حال محاربه علیه خدای 

خود هستیم.
 خداوندا... در اوايل اين ماه مبارك، از شر عقوبت اين معصیتِ 
مملكت س��وز، به تو پناه مي بريم و براي مردم شريف و نجیب 
كش��ورم كه هنگام گرفتاري ها و تنگدس��تي ها هرگز مفهومي 
به نام »قرض الحس��نه« را در سیستم بانكداري اسلامي تجربه 

نكرده اند آرزوي صبر و بردباري دارم. 
لازم به توضیح است كه بهره بانكي در كشورهاي كفار و وابسته 

به امپريالیسم جهاني حدود 3درصد مي باشد.«

دبير جشنواره جهاني فجر ادعاي سازمان سينمايي را زير سؤال برد

 مات شدن شفافيت ساختگي
با افشاي ريخت و پاش 21ميلياردي

 اجراي طرح »مدرسه جهادي خواندن«
با هدف كشف استعداد هاي ادبي در مناطق محروم

مختارپور: دنبال جذب استعدادهاي جديد ادبي هستيم
عليرض�ا مختارپ�ور، دبي�ر كل نه�اد كتابخانه ه�اي 
عموم�ي كش�ور از امكانات مناس�ب جبه�ه فرهنگي 
اس�تعداد هاي  ج�ذب  ب�راي  اس�لامي  انق�لاب 
ادب�ي از مي�ان جوان�ان و نوجوان�ان خب�ر داد. 
به گزارش »جوان« به نقل از فارس، مختارپور در نشست 
»مدرسه جهادي خواندن« گفت: امروز خوشبختانه دست 
جبهه فرهنگي انق��لاب خالي نیس��ت. وی گفت: كانون 
پرورش فكري كودكان و نوجوانان، انتش��ارات سوره مهر، 
 شهرستان ادب و... مجموعه هايي هس��تند كه مي توانند 
در راس��تاي اين امر طراحي و آثار اي��ن دانش آموزان را با 
اصلاحاتي منتشر كنند. همانطور كه در سخنان دوستان 
هم بود گاهي هم بس��یاري از نوجوان��ان و جوانان جبهه 
انقلاب به اين دلیل كه جايي براي اثرشان پیدا نمي كنند 
و از نقطه مقابل از آنها اس��تقبال مي شود، جذب آن نقطه 
مي شوند ولي امروز كه انقلاب امكانات خوبي دارد بايد از 

آن استفاده كرد. 
مختارپ��ور همچنی��ن ضمن تأكی��د بر اس��تمرار چنین 
حركت هاي فرهنگي به مس��ائل اجرايي هم اشاره كرد و 
گفت: ما جلسه اي با آقاي فاضل نظري معاون كانون پرورش 
فكري كودكان و نوجوانان داشتیم و زمینه انعقاد قرارداد 
فراهم شده است، تمام اين حركت ها به برنامه هايي معطوف 
است كه در كلام نظام از سوي رهبر معظم انقلاب تعیین 

مي شود و بايد در آن مسیرها پیش رفت. 
وي در بخش ديگري از سخنان خود به يكي از فعالیت هاي 
نهاد در زمینه آس��یب هاي اجتماعي اشاره كرد و گفت:  از 
سال گذش��ته نهاد كتابخانه هاي عمومي كشور كاري در 
زمینه آسیب هاي اجتماعي را شروع كرد، ما در بسیاري از 
مناطق دچار اين آسیب ها هستیم و اين موضوع بارها در 
منويات رهبر انقلاب مورد تأكید بوده است. جواد محقق، 
شاعر برجسته كشورمان نیز كه در طرح جهادي خواندن 
حضور داش��ت، درباره سفر به بش��اگرد و برگزاري كلاس 
براي نوجوانان بشاگردي گفت: سفري كه انجام شد براي 
بنده لذت بخش بود چون از سال هاي ابتداي انقلاب كه اين 
منطقه كشف شد جذابیتي برايم داشت و همواره خواهان 

سفري به آنجا بودم اما موقعیتش پیش نمي آمد. 
وي با برشمردن ثمره هاي شخصي و كاري اين سفر گفت: 
با توجه به اينكه مدرس��ان همراه ما بودن��د تجربه تازه اي 
صورت گرفت كه شايد در س��اير مناطق بدين شكل اين 
تجارب كسب نشده بود. تجربه خوبي حاصل شد اما مثل هر 

تجربه اي اول بايد نواقص ابتداي دوره اول براي دوره هاي 
آتي رفع شود. علیرضا قزوه نیز با بیان اينكه سفر به بشاگرد 
از سفرهاي خوب زندگي من بود، گفت: من به بسیاري از 
نقاط داخل و خارج كشور سفر كرده ام و در برخي سفرها 
مطالبي مي نويس��م، از اي��ن رو مي گوي��م اهمیت برخي 

شهرهاي داخلي از سفرهاي خارجي بیشتر است. 
قزوه با بیان خاطره اي از مرحوم طاه��ره صفارزاده اظهار 
داشت: همزمان با دوره چهاردهم شعر دفاع مقدس دبیر 
اين جشنواره بودم؛ جش��نواره اي كه بايد در قصرشیرين 
برگزار مي ش��د و همزمان دعوتي از فرانسه براي شركت 
در جشنواره ديگري داشتم. همان روزها با خانم صفارزاده 
تماس گرفتم و از ايشان پرسیدم كدام سفر مهم تر است، 
ايشان در كمال تعجب پرس��ید معلوم است قصرشیرين 
و من بلافاصله قصرش��یرين را انتخاب كردم. اين ش��اعر 
در ادامه بیان كرد: من به خیلي از ش��هرها در كشورهاي 
مختلف س��فر كرده ام اما رفتن به بشاگرد س��فر ويژه اي 
برايم بود، اين س��فر اولاً حال خود بچه ه��ا را خوب كرد و 
دوم اينكه متوجه ش��ديم كه چه هوش و اس��تعدادي در 
اين بچه ها وجود دارد؛ منطق��ه اي كه نقطه مقابل منطقه 
آزاد كیش است، هر چند با فاصله كم اما محرومیت بسیار 
دارد. وي با بیان اينكه ابتداي مسیر را با نهاد كتابخانه هاي 
عمومي كش��ور آغاز كرديم، افزود: من در خیلي از نقاط 
چون دهلي كلاس هايي داشتم اما هیچ يك مانند بشاگرد 
جواب نداد، من از كلاس هايم لذت مي بردم چراكه ضريب 
هوش��ي بچه ها بالا بود و هر كدام مي توانند يك ش��اعر و 

نويسنده باشند. 
قزوه در بخش ديگري از س��خنان خود با بیان اينكه نبايد 
بچه هاي اين مدرس��ه رها ش��وند و میوه ها باي��د به ثمر 
بنشینند، گفت: نبايد میوه اي كه با اين همه تلاش به ثمر 

نشسته حاصلش نصیب ديگران شود.

    دریچه

حكمت 362

ام��ام)ع( فرمود: كس��ی كه ب��ه آبروی 

خود علاقه مند اس��ت باي��د بحث های 

لجاجت آمیز را با مردم رها كند. 

 فروش اينترنتي مستند 
»شجريان از سپيده تا فرياد« آغاز شد  

»شجريان از سپيده تا فرياد« 
ب�ه  اس�ت  مس�تندي  ن�ام 
كارگردان�ي مهدي طوس�ي و 
گويندگي ناصر طهماسب كه به 
روايت بخش هاي�ي از زندگي 
محمدرضا ش�جريان خواننده 
ايران�ي  س�نتي  موس�يقي 
مي پردازد و فراز و نشيب هاي 
ق�رار مي ده�د. بررس�ي  را م�ورد  او  و سياس�ي  زندگ�ي هن�ري 

 در اين مستند شخصیت هايي همچون حسین علیزاده از تجربه همكاري خود با 
شجريان و مواضع سیاسي سال هاي اخیر او سخن مي گويند. 

 در بخشي از مستند مصاحبه هاي جنجالي شجريان با صادق صبا، مدير سابق شبكه 
بي بي سي فارسي به نمايش درمي آيد؛ مصاحبه هايي كه در بحبوحه هاي سال 88 
از شبكه هاي فارسي زبان خارجي پخش و موج رسانه اي بزرگي را در كشور پديد 
مي آورد. شجريان كه در سال هاي ابتدايي انقلاب با خواندن موسیقي هايي همچون 
سپیده نقش مهمي در همراهي با جريان انقلاب اسلامي داشت و با پخش ربنا در 
سال 1358 از صدا و سیما توانست در بین اقشار مختلف مردم محبوبیت پیدا كند 
بعد از گذشت سال ها و در سال 88 با مواضعي متفاوت وارد رسانه ها شد؛ مواضعي 
كه س��ال ها بعد و در مصاحبه با روزنامه ايران منطقي تر و به ش��جريان نزديك تر 
 است. علاقه مندان براي تماشاي اين مستند مي توانند به وب سايت سینماماركت
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